
Az élethez kell közelíteni
OKTATÁS Interjú dr. Parragh Lászlóval, a magyar iparkamara elnökével

(Folytatás a 13. oldalról.)
Ez a nyárnak a feladata,

hogy ősszel a lehető legkeve-
sebb komplikációval tudjon
elindulni a rendszer.

Az első feladat az, hogy
meg kell értetni a magyar
társadalommal: ezeket a
rendszereket át kell alakíta-
ni. És mi nem a magunk
véleményét mondjuk, ha-
nem a cégek által megfo-
galmazottakat. Amikor ezt
elkezdtük, elég nagy ellen-
állásba ütköztünk. Különö-
sen a felsőoktatásban, ha
visszaemlékszünk arra, két
és fél évvel ezelőtt mennyi
diáktüntetés volt, milyen
konfliktusok keletkeztek.
És valójában azért tüntettek
a diákok, hogy olyan szakot
tanulhassanak, amivel nem
tudnak elhelyezkedni, vagy
nem jutnak megfelelő fize-
téshez. Mondok egy példát:
hétszáz formatervezőt kép-
zünk évente. Az üveg for-
matervezők elhelyezkedés-
kori jövedelmi átlaga, mivel
nem főállásban helyezked-
nek el, negyvennyolcezer
forint. Ez nem lehet érdek.
Azt gondolom, hogy közel
kell vinni a munkaerőpia-
cot, a gazdaságot és a kép-
zést. Nálunk ezek teljesen
elszakadtak egymástól.

– A szakképzés terén elin-
dított reformokat miért kö-
vették más területek csak
ennyi idő elteltével?

– A szakképzésben azért
tudtunk a leggyorsabban lép-
ni, mert a kamarának addigra
már felállt egy olyan koncep-
ciója, amit a kormányzat el-
fogadott és támogatott. Illet-
ve a duális képzésre már ké-
szen volt a hálózatunk, ott
már több mint kétszáz em-
bert foglalkoztattunk. Tehát
azt relatíve gyorsan tudtuk
elindítani. A felsőoktatásban
ez láthatóan egy lassabb fo-
lyamat. Megint egy egyszerű
példa. Látták a tüntetést a
Corvinus kapcsán: ne szed-
jék szét az egyetemet! Ma-
gyarázza meg nekem valaki,
hogyha az ország legjobb
közgazdaságtudományi
egyeteméről van szó, akkor
ott miért van borászati vagy
kertépítő szak? Teljesen logi-
kátlan. Ezek egzisztenciafél-
tések, a status quo fenntartá-
sára törekvések.

Kellett egy idő, amíg
megértették az emberek,
hogy egy jó szakma felér egy
diplomával. Megértették,
hogy vannak olyan szakmák,
amik gyakorlatilag felsőfokú
végzettséget adnak, egy me-
chatronikus vagy logisztikus
esetében. Megértették, hogy
ezekkel a szakmákkal el le-
het helyezkedni, egzisztenci-
át lehet belőle építeni. Tíz
százalékkal nőtt már a szak-

mában elhelyezkedők aránya
a tavalyi évben. Elindult a
folyamat, csak az oktatás egy
lassú reagálású rendszer.
Leginkább a felnőttképzés-
ben vagyunk lemaradva, ott
kellene a legnagyobb lépése-
ket tenni, illetve a nyelvokta-
tásban. Képzeljék el például,
hogy bevezetnénk az angol
nyelv kötelező oktatását, ami
a mai világban, az internet
világában teljesen normális
dolog lenne. Viszont nincsen
elég nyelvtanárunk! Mennyi
idő kiképezni enny i nyelvta-
nárt?

– Az egész köznevelési
rendszernek az átalakítása is
most indult el a törvény mó-
dosításával.

– Nem véletlenül nyitot-
tuk ki a vitát az általános is-
kola kilencedik évfolyamá-
ról. Az a véleményünk: gya-

korlatközeli oktatásra van
szükség minden területen. Az
egyik keresztfiam Ausztriá-
ban tanult, a másik Sopron-
ban. Láttam a különbséget.
Az egyik tanult háztartásve-
zetést, kamatos kamatszámí-
tást, hogyan kell beosztani a
pénzt egy hónapban. Volt po-
litechnika: madáretetőt ké-
szítettek karácsonykor. Egy
sor olyan gyakorlati dolgot
megtanultak, ami a normál
életnek a része. Magyaror-
szágon ettől nagyon elsza-
kadt az oktatás. Ha itthon
megtanulta volna a lakosság,

hogy mi az a devizehitel-
kockázat, vagy hogy mi a ka-
matos kamatszámítás, akkor
nem így nézne ki az ország.
Akkor nem vettek volna fel
ennyien devizahitelt. Az ok-
tatásnak a valós életre is fel
kell készítenie az embereket
minden területen. Általános
iskolában – ebbe mi nem
akarunk beleszólni, de azt
gondoljuk –, hogy sokkal kö-
zelebb kellene vinni a valós
élethez a tudástartalmat.

A szakközépiskolai okta-
tásban már van vélemé-
nyünk. Ott azt mondjuk: meg
kell adni egy gyerek-
nek azt, hogy szak-
munkás legyen, ha
akar. Meg kell adni a
lehetőséget, ha már
szakmunkás, akkor le-
hessen érettségije, és
továbbmehessen,
hogyha kedve van
hozzá. És meg kell adni a
legjobbaknak azt is, hogy ne
szakmát tanuljanak, hanem
általános tárgyakat, magya-
rul gimnáziumba járjanak,
hogy onnan tovább tudjanak
lépni majd a felsőoktatásba.
De annak, aki szakmát tanul,
annak is meg kell nyitni a
felsőoktatást, mint lehetősé-
get. Ne az legyen, hogy ti-

zennégyévesen hoz egy dön-
tést, és annak a döntésnek
élete végéig viselnie kell a
következményeit. Hogyha
megtanulta rendesen a szak-
máját, jó kőműves, akkor
kapjon még két évet, hogy
leérettségizhessen. Az érett-
ségivel pedig elmehessen épí-
tészmérnöknek tanulni. Ez
azonban fordítva is igaz, ha
kiderül valakiről, hogy nem
tudja elsajátítani az építész-
mérnöki tudományt, adjunk
neki lehetőséget arra, hogy
megtanuljon egy szakmát.
Ezeket az élethelyzeteket

össze kell kötni. az iskola-
rendszeri változtatás során.
Essen bővebben szó a gimná-
ziumokról, érettségiről: ott
olyan kompetenciákat kell el-
várni, ami már alkalmassá te-
szi az egyetem elvégzésére az
illetőt. Tudjon egy vagy két
nyelvet középfokon. Vagy ér-
jen el egy bizonyos pontszá-
mot. Mérjük a tudását, mér-

jük a színvonalát. Ma a felső-
oktatásból több mint harminc
százalék lemorzsolódik. El-
kezdi a felsőoktatást és nem
fejezi be. Plusz további har-
minc százalék nem kapja meg
a diplomáját, mert nem tud
idegen nyelvet, és ez feltétele
a diploma megszerzésének a
záróvizsga után. Ezeket az

anomáliákat fel kell ol-
dani.

– Hogyha a kéte-
zertízben elképzelt
utat nézzük, hogy lát-
ja, a kamara mennyit
tett meg ezen az
úton?

– Azt gondolom, hogy az
iskolarendszer átalakításá-
val a folyamat bevezetésé-
nek a végére érünk. Onnan-
tól kezdve évek kellenek,
hogy az eredmények meg-
jöjjenek, de az első eredmé-
nyek már egy-két év után
jelentkezni fognak, sőt bi-
zonyos pozitív jeleket már
most is látunk.

RÖVIDEN

Fókuszban
az eszközbeszerzés
A fenti címmel, Ki , mire és
hogyan pályázhat? alcímmel
tartanak tájékoztató előadást a
Dunaújvárosi Kereskedelmi
és Iparkamara székházában
június 23-án, kedden tíz órá-
tól. A bemutató a meghirdetett
új eszközbeszerzési pályáza-
tokról sszól majd, amelyek-
ben a feldolgozóiparhoz kap-
csolódó fejlesztéseket prefe-
rálják. Előadó Benedek Bá-

lint, az Econoserve Kft. pályá-
zati tanácsadója.

Exporttevékenység
elősegítése
Az EXIM tevékenységéről
jnúnius 23-án, kedden három-
negyed 11-től (a fenti előadást
követően) tartanak tájékozta-
tót a Dunaújvárosi Kereske-
delmi és Iparkamara épületé-
ben. A Külgazdasági és Kül-
ügyminisztérium irányítása
alatt álló Magyar Export-Im-
port Bank Zrt. (Eximbank) és
a Magyar Exporthitel Biztosí-
tó Zrt. (MEHIB) célja, hogy a
magyar exportőrök számára
hatékony finanszírozási és
biztosítási konstrukciókat
szolgáltasson, ezt közös szer-
vezetben és megjelenéssel,
EXIM elnevezéssel végzik.
Nemrégiben nyitottak képvi-
seletet Székesfehérváron. A
térség külkereskedelmi kap-
csolatainak élénkítése érdeké-
ben megtörtént a kapcsolatfel-
vétel a Dunaújvárosi Kereske-
delmi és Iparkamarával, en-
nek eredménye a mostani elő-
adás.

Magyar-német
üzleti kapcsolatok
A Magyar Kereskedelmi és
Iparkamara Magyar-Német
Tagozata június 30-án, kedden
14 órától konzultációt szervez
a németországi export és piaci
lehetőségekről Magyarország
Berlini Nagykövetsége, illetve
a németországi külpiaci szer-
vezet képviselőinek közremű-
ködésével az MKIK székhá-
zában. A konzultáció előadói:
Bódi Lászlóelnök, MKIK Ma-
gyar-Német Tagozat, Juhász

Imre, a Nagykövetség Gazda-
sági Osztályának osztályveze-
tője, külgazdasági attasé, Ma-
gyarország Berlini Nagykö-
vetsége.

Javult a hazai
üzleti klíma
Az MKIK Gazdaság- és Vál-
lalkozáskutató Intézet (GVI)
negyedévente készít elemzést
a vállalkozások megkérdezése
alapján. A legutóbbi, április-
ban felvett konjunktúra-elem-
zésnek a címben megfogalma-
zott eredménye volt (a részle-
tes elemzés a Dunaújvárosi
Kereskedelmi és Iparkamara
honlapjáról elérhető,
www.dkik.hu). A városi ka-
mara honlapján ugyanakkor
rendszeresen megtalálhatók a
GVI gyakrabban megjelenő
jelentései, vizsgálati eredmé-
nyei is. Ahogy a Magyar Ke-
reskedelmi és Iparkamara
elektronikus hírlevelei, illetve
a brüsszeli képviselet EU ha-
vonta megjelenő összefoglaló-
ja is. Mindkettő számos olyan
hírt, információt, elemzést,
adatot, pályázati lehetőséget
tartalmaz, amelyek fontosak
lehetnek a vállalkozások tájé-
kozódásához. Keressék fel a
városi kamara honlapját!
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A város mesterei
A város történetében el-

sőként szervezett mester-
képzést és -vizsgát tavaly
ősszel a TÁMOP pályázati
forrását felhasználva a Du-
naújvárosi Kereskedelmi
és Iparkamara. A mestera-
vatón ezt a kurzust ered-
ményesen teljesítők, hatva-
nan vehették át mesterleve-
lüket cukrász, pincér, sza-
kács, gépi forgácsoló, vil-
lanyszerelő szakmákban.

Azóta elindult a második
turnus képzése, melyen ha-
sonló számban vesznek
részt szakácsok, autószere-
lők, kozmetikusok, köz-
pontifűtés- és gázhálózat-
szerelők, karosszérialaka-
tosok, ipari gépészek és
hegesztők. A százhúsz új
mester biztosíthatja, hogy
a városban folyó gyakorlati
képzés színvonala megőr-
ződjön, emelkedjen.

Képek a városi kamara által a
Bartók Kamaraszínházban meg-

tartott mesteravatóról, díjáta-
dóról. A felső képen Parragh
László a Kiváló Mester díjat

adja át Varga András pincér-
mesternek, balra a közönség,

köztük az országos szakmai
versenyek döntőjébe jutott

díjazottak, jobbra a mesterle-
velüket éppen átvett szakácsok

csoportképe, az alsó fotón
virággal pedig Gál Mónika

Patrícia, aki bronzérmet
szerzett tavaly a szakmák

Európa-bajnokságán

Fotó: Ady Géza

Aki tizennégyévesen
meghoz egy döntést,

legyen lehetősége váltani

Kiemelkedő
szerepben

Dunaújvárosban idén
tizenheten jutottak az
országos szakmai ver-
senyek döntőjébe, szá-
mukra a keddi ünnep-
ségen adtak át elisme-
rést. Ahogy akkori kö-
szöntőjében Králik
Gyula, a városi kamara
elnöke elmondta, ezzel
a területi kamarák kö-
zött hatodik helyen ál-
lunk, csak Budapest és
négy megye előzi meg
a várost, ez gazdasági
és oktatási súlyunkat
messze felülmúló tel-
jesítmény.


